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La Fira de Barcelona va ser, en-
tre el 19 i el 21 d’octubre, l’esce-
nari del congrés immobiliari in-
ternacional The District. I, si res
no canvia, l’any que ve repetirà.
“És una trobada de fons d’in-
versió, el negoci dels quals im-
plica desnonaments, augment
dels lloguers i erradicació dels tei-
xits de barri”, resumeix un dels
portaveus del Sindicat de Lloga-
teres, Enric Aragonès. “Fan ne-
goci en contra dels nostres drets
i de les nostres vides”, denuncia. 

El moviment en defensa de
l’habitatge de la ciutat, que va
boicotejar l’esdeveniment, veu
especialment greu que se cele-
brés “en sòl municipal”, tal com

subratlla la Llum, del col·lectiu
Rebel·lió o Extinció. Cal tenir en
compte que la presidenta del
Consell d’Administració de la
Fira de Barcelona és l’alcaldessa
Ada Colau, mentre que el vice-
president n’és el conseller d’Em-
presa i Treball, Roger Torrent. 

UN GOVERN, DUES POSICIONS
Lluny de suspendre l’acte, el con-
sistori barceloní fins i tot hi va par-
ticipar. “L’Ajuntament tenia un es-
tand a la fira que deia Open for
Business i el primer tinent d’al-
caldia, Jaume Collboni, hi va as-
sistir”, recorda Aragonès. En pa-
ral·lel, i paradoxalment, Colau
va mostrar la seva “preocupa-
ció” per la trobada de “fons voltor”
a Barcelona i els comuns van
convocar una protesta contra el
congrés. Això posa de manifest,
un cop més, la diferència abismal

que existeix entre els posiciona-
ments dels dos partits que go-
vernen la ciutat en alguns temes. 

UNS 5 DESNONAMENTS AL DIA
Sigui com sigui, per als activis-
tes del dret a l’habitatge, amb
The District s’ha demostrat que
“l’Ajuntament posa la catifa ver-
mella per rebre els fons voltor”,
en paraules del portaveu del
Sindicat de Llogateres. “No en-
tenem que es permeti això en
una ciutat amb l’emergència ha-
bitacional i la quantitat de des-
nonaments que té Barcelona”,
afegeixen, en la mateixa línia, des
de Rebel·lió o Extinció.

En aquest sentit, cal recordar
que l’any passat es van produir
a Barcelona un total de 1.755 des-
nonaments, segons dades del
Consell General del Poder Judi-
cial (CGPJ). Això equival a pràc-

ticament cinc desnonaments al
dia. La majoria d’aquests des-
allotjaments, el 81%, correspo-
nien a pisos de lloguer.

Precisament, el preu del llo-
guer a la ciutat ha augmentat un
10% en l’últim any, d’acord amb

les xifres de l’Agència de l’Habi-
tatge de Catalunya. Tal com ha
alertat recentment el Sindicat de
Llogateres, la situació es va
agreujar des que el Tribunal
Constitucional va tombar la llei
catalana que regulava el preu
dels lloguers, el març passat.

Des d’aquesta entitat, Ara-
gonès recorda que fa tres anys
que el govern central té sobre la
taula la llei estatal d’habitatge i
lamenta que el PSOE l’estigui
“encallant”. Creu que això és
conseqüència de “la influència
del lobby immobiliari”, que se-
gons ell es fa notar tant en les po-
lítiques del govern espanyol com
en les del govern local. Un ex-
emple que considera il·lustratiu
és el fet que l’exalcalde socialis-
ta Joan Clos presideixi ASVAL,
l’associació de propietaris d’ha-
bitatges de lloguer.

Anna Utiel
BARCELONA

“Fan negoci contra la vida”
» El moviment en defensa del dret a l’habitatge boicoteja The District, el congrés de fons d’inversió
» Culpen els anomenats fons voltor de l’augment del preu del lloguer i dels desnonaments a la ciutat

La protesta que hi va haver a la Fira de Barcelona en la inauguració de The District, el dia 19. Foto: Laura Rodríguez/ACN

LA REGULACIÓ DEL
LLOGUER, A DEBAT

4El Centre de Cultura Con-
temporània de Barcelona
va acollir els dies 20 i 21
d’octubre unes jornades de
debat amb experts sobre els
nous sistemes de control
de lloguers que s’estan co-
ent tant a Catalunya com a
Espanya i al conjunt d’Eu-
ropa, en un context en què
els preus estan disparats.
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La lupa

Davant la meva tristesa existencial sense pro-
blemes greus i objectius, la meva psicòloga em
va deixar ben clar que tots tenim dret a estar
malament, a passar una mala temporada i, fins

i tot, a queixar-nos-en sense sentir vergonya perquè n’hi
hagi d’altres que sí que tenen problemes de debò. Segui-
dament, cal posar-se a treballar per identificar les causes
del malestar per tal d’intentar sufocar-lo.

Superada la sotragada personal, ja fa temps que ar-
rossego símptomes similars pel que fa a la meva ciutat i
el meu país. Hi podria afegir Europa i el món sencer, però
com més a prop, més contribueix al meu neguit. Supo-
so que és un efecte de protecció que tenim de forma na-
tural. Si no, el caràcter inabastable de l’univers seria una
llosa que no ens deixaria aixecar el cap al matí.

A Badalona, la biblioteca Can Casacuberta fa més de
mil dies que està tancada a causa d’una avaria en el sis-
tema de climatització i del mal estat de la protecció con-
tra incendis i de les teulades. La situació no és gaire pit-
jor pel que fa a les instal·lacions esportives municipals, que
cauen a trossos, literalment.

Des del 2004 que està clara la solució per al proble-
ma dels abocaments del clavegueram al mar sempre que
plou a Badalona: dipòsits pluvials. Solució, per cert, ja im-
plementada a Barcelona des de fa molts anys i que dis-
minueix el risc d’inundacions a la ciutat. Només se n’ha
fet un dels 9 previstos. En 18 anys.

L’inici de les obres de l’ampliació de la Línia 1 del me-
tro des de Santa Coloma cap a Badalona acumula 10 anys
de retard. La previsió actual és començar el 2025, i la re-
ivindicada arribada a Can Ruti ni tan sols està prevista. De
Santa Coloma a Can Ruti en autobús es triga 50 minuts.

Onze anys després del tancament definitiu de la cen-
tral tèrmica de les Tres Xemeneies, sembla que comença
a perfilar-se el projecte de transformació de la zona. Pro-
bablement, l’oportunitat més gran de transformació ur-
banística i social de l’àrea metropolitana. Tot just el ge-
ner passat s’hi van començar a implicar la Generalitat
i l’Ajuntament de Barcelona. S’espera que l’Àrea Me-
tropolitana i la Diputació també ho facin aviat. Doncs
anem esperant. Però, mentrestant, vinga parlar de la
cocteleria barcelonina que ha guanyat un premi però
que té la carta en anglès, que si l’impost de patrimoni
és per collar els rics (que no l’han pagat mai), que si
avancem o no cap a la independència i com serà el nou
embat… I vinga retòrica.

Francament, a mi em sembla que l’àrea del Besòs
no importa a ningú dins de les esferes de poder barce-
lonines, i que si hi fan quatre pisos, un parc i un “hub
de nosequè” ja poden estar contents. La visió estratègi-
ca global per a l’àrea metropolitana és nul·la. Barcelona
més aviat s’avergonyeix del seu entorn metropolità.

Segurament, podria fer una llista de coses positives i,
fins i tot, fer propostes constructives en lloc de criticar.

El tòpic diu que és a la dutxa quan ens venen les bo-
nes idees. A mi no em passa. Ni a la dutxa ni enlloc. Però
de vegades, quan condueixo o surto a córrer, tinc com una
epifania que m’il·lumina. L’última va ser la de fer-me mi-
litant de tots els partits polítics, ja que per una modesta
quantitat de diners –o de franc en alguns casos– pots vo-
tar en els seus processos de decisió interns. La capacitat
d’influència per decidir la configuració del Govern dels
6.465 militants de Junts ha estat infinitament més gran
que la dels vulgars votants a les eleccions al Parlament.
Quan el 2015 l’assemblea de la CUP va empatar a 1.515
vots, si n’hagués estat militant hauria decidit si investia
o no Artur Mas!

Potser era això la democràcia participativa, en lloc de
votar els pressupostos participatius que es van fer a Ba-
dalona fa uns anys o ser membre més o menys actiu de
diverses associacions i consells escolars.

Ara em trobo que no sé a quin professional acudir
pel meu neguit, i he hagut de fer autodiagnòstic: he fet
el trànsit des del català emprenyat cap al català fastiguejat,
moix i pansit.

Davant la meva situació desesperada, he tingut una
reacció instintiva: fer tot el possible perquè els meus fills
tinguin les màximes facilitats per desenvolupar la seva vida
a qualsevol lloc del món. Que puguin triar.

Potser m’ha quedat una mica dramàtic tot plegat. No
em feu cas, només deu ser que he tingut un mal dia.

NLes millors
perles

El poble valencià de Banyeres de Mariola ha dedicat una
estàtua a Jaume I en què el pergamí que duu a la mà

sembla una altra cosa. Veïns i usuaris de la xarxa l’han batejat
amb el nom de Jaume I El Pajas. Es troba a la plaça dels Plàtans.

En els últims dies del mandat de Liz Truss, el mitjà
britànic The Daily Star es va plantejar si duraria més un

enciam o la primera ministra. L’hortalissa, amb una perruca
rossa, va vèncer sense pietat l’efímera conservadora.

Atenció, amants del bon cinema: el 5 d’abril de 2023 s’estrena
Cocaine Bear, una pel·lícula basada en fets reals sobre un os

que va consumir 30 kg de cocaïna el 1985. A Espanya s’ha
traduït amb el títol d’Oso vicioso. Preparin les crispetes.

Una dona gran de Texas aconsegueix fer riure la família
en el seu propi funeral. La senyora va demanar que es

repartís una mena de postal en què sortia una foto seva,
una ouija i un missatge: “Mantinguem-nos en contacte”.

LA FOTOTwitter (@RoyalFamily)

Fo
to

: J
or

di
 P

uj
ol

ar
/A

C
N

per Martí Casamajó, enginyer de telecomunicacions

Un mal dia
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El Poblet recorda quan l’Hospital de Sant
Pau va salvar la veu de George Orwell1

2 Un espai d’oci a recer de l’estigma

Les aventures de Jonel Palou

Una marxa per analitzar com se senten 
les dones de nit a Sant Antoni

Apareixen les restes d’una masia 
a les obres de la superilla

El + llegit líniaeixample.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Eixample no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

La clau

Fa dos anys ens vam llevar de
matinada. Norvet, un fons
voltor, havia cursat ordre de

desnonament de diverses famílies
que vivien en un edifici del carrer
d’Aragó 477 de Barcelona, acu-
sant-les d’haver ocupat la meitat
del bloc de pisos. Però la història,
com sempre, era més complexa.

Ho era perquè, en contra del re-
lat hegemònic de la majoria de mit-
jans de comunicació, aquí no s’ha-
via produït cap problema de con-
vivència entre veïnes, ni hi havia ha-
gut cap tripijoc de drogues ni ha-
vien ocupat a ningú la casa mentre
comprava el pa o era de vacances.
És cert que la meitat de les veïnes
estaven “ocupant” (o, com preferim
dir a la PAH, “recuperant”) pisos
buits, però també ho és que l’altra
meitat van venir a la mateixa PAH
per demanar-nos explícitament
que recuperéssim el bloc de pisos
per a la ciutadania.

El motiu és que el fons estava
practicant el que es coneix com a as-
setjament immobiliari: obres sen-
se llicència, sorolls a deshora, mo-
lèsties de tota mena… amb l’ob-
jectiu no declarat, però evident, que
aquestes famílies hi estiguessin
tan de mala gana que en marxes-
sin “per voluntat pròpia”, ja que te-
nien contractes de lloguer vàlids i
no els podien fer fora de cap altra
manera. Així, després, el fons po-
dria remodelar els pisos i conver-
tir-los en apartaments de luxe. Per
això se’n diuen fons voltor, perquè
s’aprofiten dels llocs sense vida.

El cas és que, efectivament,
des de la PAH vam recuperar els pi-
sos buits per a diverses famílies vul-
nerables. Eren famílies desnonades
pel sistema, que no podien accedir

a un lloguer a preu de mercat ni
molt menys a una hipoteca; que
van viure als pisos diversos me-
sos sense problemes de convi-
vència significatius entre elles ni
amb la resta de veïnes i a les quals
els va unir la lluita comuna con-
tra l’assetjament immobiliari i la
demanda d’un lloguer social en
aquells pisos que estaven con-
vertint en la seva llar.

Norvet, el fons voltor, no no-
més hi estava en contra, sinó que
va iniciar un procés de desno-
nament contra les noves famílies
del bloc. El dia assenyalat va ar-
ribar, el 15 d’octubre del 2020, ara
fa només dos anys. Va haver-hi
qui es va quedar a dormir al bloc
a la nit, acompanyant les famílies
perquè no passessin soles aque-
lles hores d’incertesa; moltes al-
tres es van aixecar abans de l’al-
ba i totes juntes ens vam prepa-
rar per resistir el desallotjament.

No va poder ser. Érem mol-
tíssimes: de la PAH, d’altres
col·lectius afins, veïnes del barri…
Però van arribar diversos furgons
policials (també coneguts com a
“lleteres” –que endevini el lector
d’on pot venir l’apel·latiu–) i ens
van treure arrossegant-nos i ens
van identificar, malgrat que en
cap moment es van produir ac-
tes violents. Tretze anys (en
aquell moment onze) de cultura
de pau i disciplina ensenyada en
mil tallers i practicada en mil des-
nonaments serveixen per a això.

Les famílies es van quedar
momentàniament al carrer i a
una vintena de persones ens va
arribar una multa de 601 euros
que, per descomptat, ens vam ne-
gar a pagar. Va començar una llui-
ta paral·lela per aconseguir un re-
allotjament digne per a les famí-
lies –cosa que es va aconseguir–
i per presentar al·legacions con-
tra la multa. Aquest últim viatge
va durar gairebé dos anys, durant
els quals vam lluitar al costat d’al-
tres col·lectius d’habitatge que
també havien rebut multes per
resistir altres desnonaments de
manera pacífica. Perquè ens vo-
lien soles, però ens van trobar en
comunitat. Vam organitzar cam-
panyes a les xarxes, una mani-
festació, ens vam reunir diverses
vegades amb polítics de la Ge-
neralitat (sí, d’aquests partits
que tant es van queixar quan es
va promulgar la Llei Mordassa i
que després van aplicar-la sense
pudor) i, mentrestant, al·legació
va, al·legació ve.

Finalment, i en això també
en sortim victorioses, l’instruc-
tor de la multa va acabar reco-
neixent que el dia del desnona-
ment vam estar exercint el nos-
tre legítim dret a la protesta pa-
cífica i, per tant, multar-nos im-
plicaria infringir els nostres drets
fonamentals. Va decidir arxivar
el cas. Va costar, com tot a la
PAH. Però com tot a la PAH, es
va acabar aconseguint.

Ens vam llevar de matinada
per Ricardo Dubcek (activista de la PAH)

A les xarxes

@adrisantaa: Francesc de Dalmases dimi-
teix com a vicepresident de Junts per Cata-
lunya. Continua com a diputat però renun-
cia a formar part de la comissió de la CCMA.

@opalaujust: Junts anuncia que no donarà
suport al projecte de llei del Pla Estadístic de
Catalunya, que havia elaborat el Departa-
ment d’Economia de Jaume Giró.

#ElDifícilGovernEnSolitari

@JRibalaygue: El bicing metropolità ar-
renca amb 2.600 bicis, sense fusió amb Bar-
celona i amb set estacions als afores per in-
tercanviar bicis d’un servei i l’altre. 

#BicingMetropolità #DalmasesDimiteix

Els semàfors

Nuria Hernández, treballadora
social i tècnica de barri de la

Dreta de l’Eixample, ha publicat
Conchi-19, un llibre que recorda
la pitjor part de la pandèmia a
través de l’experiència de la seva
família. És un homenatge a la
seva mare i a tota la gent gran. 

pàgina 15Nuria Hernández

L’Ateneu El Poblet va acollir
dilluns una conferència

organitzada per la Comissió
Memòria Històrica El Poblet
sobre l’ingrés de l’escriptor

George Orwell a l’Hospital de
Sant Pau, després de quedar

ferit a la Guerra Civil espanyola. 
pàgina 16Ateneu El Poblet 

La modificació del Pla general
metropolità (PGM) que afectarà
el Fort Pienc genera dubtes
entre l’Associació de Veïns del
barri, si bé celebren que se salvi
la Casa Groga. A més, lamenten
la “poca comunicació” que hi ha
amb el Districte de l’Eixample. 

pàgina 18Ajuntament
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4El canvi climàtic ha agreujat
els episodis, cada cop més fre-
qüents i extrems, de sequera i plu-
ges torrencials. Ens hem acostu-
mat a veure aquestes imatges a la
televisió, però no podem ser no-
més espectadors i encreuar-nos
de braços. L’emergència climàtica
és un dels principals reptes de la
humanitat avui en dia. Cal actuar
col·lectivament i amb urgència. El
que està en joc és, ni més ni me-
nys, el futur del planeta i la nostra
supervivència com a espècie.

Catalunya és una de les zones
de la Unió Europea més afectades
pel canvi climàtic. A tota la conca
mediterrània l’aigua és cada ve-
gada un recurs més escàs. De fet,
fins al 50% de la població del
Mediterrani pateix les conse-
qüències de l’emergència hídrica
en algun moment de l’any. L’A-
gència Catalana de l’Aigua estima
en un 22% la disminució de la dis-
ponibilitat d'aigua al litoral cata-
là per a l’any 2050. A més, es pre-
veu que, en aquest mateix any,
Barcelona tingui una necessitat
addicional d’aigua potable del
8,2% del consum total.

El Dia Internacional contra el
Canvi Climàtic se celebra el 24
d’octubre per cridar l’atenció sobre
aquest gran repte vinculat a la sos-
tenibilitat del planeta. Al mes de no-
vembre se celebrarà a Egipte la
Conferència anual de Nacions Uni-
des sobre el Canvi Climàtic (COP27),
amb el compromís d’accelerar l’ac-
ció climàtica i d’assolir objectius am-
biciosos com els plantejats a l’Acord
de París signat fa més de sis anys.
Serà un nou toc d’atenció per pas-
sar ja de les promeses als resultats
i per executar accions concretes so-
bre el terreny.

DE LES PARAULES
ALS FETS
Les empreses tenen el repte d’es-
devenir motor de la transformació
social, ecològica i digital. Amb
aquest propòsit, Aigües de Bar-
celona ha reduït un 51% les seves
emissions durant el període 2015-
2020, superant amb escreix l’ob-
jectiu que s’havia marcat prèvia-
ment. La companyia ja treballa en
projectes per assolir la neutralitat
climàtica del 100% de les emis-
sions de gasos d’efecte hivernacle
(GEH) abans del 2050.

Això inclou la implementació
de plaques solars i pèrgoles de
captació fotovoltaica a les ins-
tal·lacions de la companyia, així
com la valorització dels fangs (un
residu ric en matèria orgànica) ge-
nerats a les estacions de depura-
ció d’aigua, per transformar-los en
ecocombustibles com el biogàs.
Tres d’aquestes instal·lacions uti-

litzen l’energia produïda en els
mateixos processos de la planta,
reduint així les emissions de car-
boni. En aquest sentit, el 2021 la
companyia ha generat més d’11,5
milions de kWh d’energia tèrmica
amb cogeneració de biogàs i més
de 21 milions de kWh d’energia
elèctrica, corresponent al con-
sum d’energia de 150 dies d’a-
questes tres estacions depura-
dores. Gairebé el 100% de l’ener-
gia que consumeix Aigües de
Barcelona té origen renovable.

En l’àmbit de la regeneració i
la reutilització d’aigua per do-
nar-li una segona vida, Aigües de
Barcelona ha regenerat el darrer
any 38 hm3 d’aigua amb la prin-
cipal finalitat d’usar-la per al man-
teniment ecològic i ambiental. A
més a més, la companyia està es-
tablint projectes de col·laboració
publicoprivada i accions d’impli-
cació per accelerar la implantació
de l’aigua regenerada, una solu-
ció necessària per a la resiliència
de les ciutats davant el context ir-
reversible d’emergència hídrica
resultant del canvi climàtic. En
aquest sentit, la companyia ha
aconseguit reduir la seva petjada
hídrica gairebé un 25% en els
darrers cinc anys.

ACCIÓ CLIMÀTICA 
EN EL SECTOR DE L’AIGUA
El Consell d’Administració d’Ai-
gües de Barcelona va aprovar el
novembre del 2021 la seva Políti-
ca d’Acció Climàtica per treballar
de manera focalitzada pel clima i
donar resposta a la situació actu-
al d’emergència climàtica. La com-
panyia assumeix el repte de lide-
rar activament l’acció climàtica, co-
operant amb els grups de relació
i amb el  territori on està present.

La Política té tres eixos d’ac-
tuació principals: la neutralitat
climàtica, l’adaptació al canvi cli-
màtic, i la capacitació i implicació
climàtica. En el procés de confec-
ció de la Política, s’hi han implicat
institucions rellevants, com l’Àrea
Metropolitana de Barcelona, la
Secretaria d’Acció Climàtica de la
Generalitat de Catalunya, l’Agèn-
cia Catalana de l’Aigua, el Catalan
Water Partnership, agents experts
en canvi climàtic, empreses com-
promeses i referents en sosteni-
bilitat, i entitats d’activisme am-
biental i social. 

L’esforç d’Aigües de Barcelona
en la seva estratègia i accions vers
l’emergència climàtica en els eixos
d’adaptació, mitigació i lideratge
climàtic li ha valgut el reconeixe-
ment de l’International Water As-
sociation (IWA) com a “Climate

Smart Utility” al mes de setembre.
Aquest és el primer reconeixe-
ment que rep una companyia de
gestió del cicle integral de l’aigua
a Catalunya. A més d’avalar i im-
pulsar l’acció climàtica de la com-
panyia, el distintiu permet crear
una xarxa de bones pràctiques
ambientals amb altres agents del
sector. D’aquesta manera, Aigües
de Barcelona esdevé un veritable
agent tractor de l’acció climàtica
en el sector de l’aigua.

LES ALIANCES,
CLAUS PER AVANÇAR
Aigües de Barcelona té en el seu
ADN la col·laboració publicopri-
vada i la cooperació i les sinergies
amb els grups de relació. Per
aquest motiu, la companyia va
llançar al maig un hubd’acció cli-
màtica. Es tracta d’un espai de co-

desenvolupament que permetrà
a totes les entitats participants ge-
nerar nous models ecològics, neu-
tres i d’impacte positiu. 

En aquest moment, ja es tre-
balla amb més de 45 entitats
proveïdores dels operadors del ci-
cle integral de l’aigua per assolir
la neutralitat climàtica de forma
col·lectiva. Cap companyia no
ho pot fer sola perquè sempre de-
pendrà de les emissions indirec-
tes que es generin fora de la
seva organització. El hub permet
compartir les bones pràctiques i
el coneixement per al càlcul i la
reducció de la petjada de carbo-
ni, i també actualitzar les ten-
dències reguladores, estratègi-
ques i de finançament en matè-
ria d’acció climàtica.

El canvi climàtic ens aboca a tots
a col·laborar. Cada gest compta.

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ D’AIGÜES DE BARCELONA

L'aigua regenerada, com la que s'obté a la depuradora del Baix Llobregat, és clau per a la resiliència de les ciutats. Foto: Aigües de Barcelona

Pàgines especials

L’acció climàtica, el gran repte col·lectiu
» Aigües de Barcelona, primera empresa catalana reconeguda com a ‘Climate Smart Utility’ 

» La companyia lidera les accions amb aliances amb tots els actors i el territori

El pantà de la Baells (Berguedà) evidencia la manca de pluges dels darrers mesos. Foto: Aigües de Barcelona
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Una concentració contra 
el soroll a Enric Granados

PROTESTA4La Xarxa Veïnal Con-
tra el Soroll ha convocat aquest di-
mecres a les set del vespre una
concentració contra el soroll i la
massificació de les terrasses. La
protesta serà al carrer Enric Gra-
nados amb Provença i tindrà com
a lema “Silenci. El soroll mata”.

Entre les exigències dels con-
vocants hi ha la reducció d’ho-
raris de les terrasses de bars i
restaurants “no tan sols a les
(ZATHN) [zones acústicament
tensionades en horari nocturn],
sinó a tota la ciutat”. En aquest
sentit, cal recordar que, tot i

que l’Ajuntament va anunciar a
principis d’agost l’avançament
del tancament de les terrasses a
Enric Granados, per ara la me-
sura no s’ha aplicat. El consistori
va rebre trenta al·legacions que
encara està resolent.

Els organitzadors de la con-
centració també demanen que es
retirin les terrasses ampliades ar-
ran de la pandèmia que no han es-
tat consolidades, que es redueixi
l’horari dels locals d’oci nocturn i
que es controlin i se sancionin els
establiments que no compleixin
les normes, entre d’altres.

HABITATGE4El Carlo, la Yese-
bell i els seus dos fills –un de dos
anys i l’altre de quatre mesos– es
van quedar al carrer el 18 d’oc-
tubre. Vuit dotacions de la Bri-
mo es van encarregar d’executar
el desnonament del pis del car-
rer Muntaner, 178, on la família
havia viscut des del febrer sen-
se deixar de pagar. Això sí, pa-
gaven a la persona equivocada.

En Carlo, nascut a Veneçue-
la però resident al Perú gran
part de la seva vida, va decidir
traslladar-se a Barcelona amb la
seva dona embarassada i el seu fill
perquè sabia que tindria un pis on
viure. Era el pis on la seva ger-
mana havia estat vivint un temps
de lloguer, i sabia que ella el dei-
xaria i que, per tant, s’hi podria
instal·lar amb la seva família,
que estava a punt de créixer. Va
parlar amb qui ell creia que era la
propietària del pis i amb la im-
mobiliària i li van oferir un lloguer
que podia assumir malgrat tenir
uns ingressos molt limitats. Tot
anava bé fins que es va assaben-
tar que, en realitat, estava sub-

arrendat i que el pis tenia una or-
dre de desnonament pendent.

“Havien estafat la meva ger-
mana i després em van estafar a
mi”, lamenta en Carlo. Assegura
que, quan ho va fer saber a la im-
mobiliària, l’empresa “va tallar tot
contacte” amb ell. Va recórrer a
la Regidoria d’Habitatge de l’A-
juntament, des d’on el van deri-
var a Serveis Socials i, des d’allà,
a la Xarxa d’Habitatge de l’Es-
querra de l’Eixample. Va ser grà-
cies a l’entitat, diu, que va conèi-
xer tots els seus drets, però no van

poder fer res per evitar el trist des-
enllaç del dia 18. “Ens vam sen-
tir trepitjats. Ha sigut un procés
molt frustrant i impactant per als
meus fills”, denuncia en Carlo.

Fins avui s’han pogut quedar
a una habitació, però ara hauran
de buscar una alternativa, que de
moment serà una pensió. Tret
d’algun ajut per a menjar, pràcti-
cament no tenen ingressos. Ella no
treballa i ell, publicista de profes-
sió, no pot acreditar el títol aquí i,
tot i tenir una discapacitat física,
fa feines puntuals com a manobre.

La Yesebell, en Carlo i els seus dos fills, que han estat desnonats. Foto cedida

Desnonen una família víctima
d’estafa: “Ens sentim trepitjats”

Les terrasses d’Enric Granados encara no tanquen abans. Foto: Ajuntament

Cultura | Els Esquerdats fan la seva primera diada
Els Esquerdats, la colla castellera de l’Esquerra de l’Eixample i la més nova de
Barcelona, va celebrar dissabte la seva primera diada després del bateig. Va ser

als jardins de Montserrat, amb els Vailets de Gelida i els Castellers del Foix.
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L’històric Teatre Arnau 
i la reforma que no arriba mai
EQUIPAMENTS4El Teatre Ar-
nau, situat al Raval a tocar de Sant
Antoni, ja fa 18 anys que roman
tancat i no sembla que hi hagi
d’haver un canvi gaire immediat.
Des del 2011 que l’edifici és pro-
pietat de l’Ajuntament per, teòri-
cament, rehabilitar-lo, però onze
anys després el teatre continua a
l’espera de retornar a la vida.

Durant un temps es va dir que
per poder reformar-lo correcta-
ment havia de ser enderrocat i fer-
lo de nou. És aquí on va aparèixer
la lluita veïnal que va sortir a de-
fensar el que és el darrer teatre de

barraca de la ciutat i que té un gran
valor històric. L’Ajuntament va ac-
ceptar fer una consulta popular, en
què es va decidir que es mantin-
dria l’essència al màxim sense
enderrocar del tot el teatre.

Des del 2018 hi ha un projec-
te aprovat, però, arran de la pan-
dèmia, la inversió d’11,6 milions
d’euros va quedar congelada. Des
de l’Assemblea Teatre Arnau es
mostren decebuts amb la situació
i tenen clar que la partida econò-
mica no s’aprovarà definitiva-
ment fins passades les eleccions
municipals del 2023.

NETEJA4L’estat de la superilla
de Sant Antoni continua generant
preocupació entre els veïns. La
brutícia, l’incivisme i alguns des-
perfectes són els motius de críti-
ques habituals per part dels re-
sidents al barri. Tenint en comp-
te això, el grup municipal d’ERC
va presentar divendres un prec a
l’Ajuntament perquè “el govern
municipal es comprometi a re-
forçar la neteja” en aquest àmbit. 

El text també insta el con-
sistori a garantir “el manteni-
ment de les jardineres, la sub-
stitució del mobiliari malmès i
l’eliminació de la pintura de-
gradada”. Per evitar que es tor-
nin a produir situacions similars,
el patit republicà demana que el
govern “planifiqui futures ac-
tuacions urbanístiques estruc-
turants i definitives”.

La regidora d’ERC Eva Baró,
presidenta del Districte de l’Ei-
xample, va recordar dissabte en
un fil de Twitter que l’àmbit del
carrer Parlament va ser un dels
deu punts que el govern muni-
cipal va marcar com a prioritat

l’any passat en el marc del Cui-
dem Barcelona. Aquest pla, tal
com va subratllar Baró, suposa-
va “un reforç de neteja i mante-
niment de setanta milions d’eu-
ros” al conjunt de la ciutat. 

La regidora considera que la
mesura no ha donat els fruits es-
perats, i gran part del veïnat
comparteix aquesta visió. Des
del perfil de Twitter @Cuidem-
Sant denuncien cada dia la de-
gradació que pateix la superilla.
De fet, els veïns que hi ha darrere
d’aquest compte van presentar

diverses propostes sobre aques-
ta qüestió al Consell de Barri del
dia 19. Tanmateix, lamenten
que el regidor de l’Eixample,
Pau Gonzàlez, no fes “cap men-
ció sobre l’estat actual de la su-
perilla pintada de Borrell entre
Parlament i Paral·lel”.

En una entrevista a Línia Ei-
xample de fa un any, Gonzàlez
afirmava que “l’Eixample no està
bruta, però pot estar més neta” i
augurava que el 2022 es notaria
“una millora substancial de la ne-
teja” gràcies a la nova contracta.

L’estat de la superilla preocupa els veïns. Foto: Twitter (@CuidemSant)

El manteniment de la superilla,
una assignatura pendent

L’edifici està molt deteriorat des de fa temps. Foto: Línia Eixample

Calàbria 66 | Fer teatre amb diversitat funcional
L’entitat ARTransforma ha impulsat un nou grup de teatre per a joves i adults
amb diversitat funcional a Calàbria 66. Els organitzadors han fet una crida per

trobar participants que s’hi vulguin sumar i quedar cada dimarts a la tarda.
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El futur ja és aquí. El futur
que altres indrets del
planeta fa temps van co-
mençar a viure en forma

d’inundacions, incendis, tempe-
ratures extremes, sequeres o epi-
sodis de fam ja és a casa nostra. I
si fins fa poc no érem capaços d’in-
tuir-lo o fins i tot hi havia qui s’en-
testava a negar-lo, sembla que
ara s’ha fet evident. El darrer ha es-
tat l’estiu d’allò que l’ambientòleg
i doctor en Ciències del Mar Marc
Cerdà anomena “despertar de la
consciència climàtica”. 

Europa no és immune a la cri-
si provocada per l’escalfament
global i la població ho ha pogut
comprovar en la seva pròpia pell
després d’uns mesos de calor ex-
trema. Malgrat això, encara ens
costa imaginar com la nova etapa
climàtica ens afectarà en l’àmbit lo-
cal. Com es viurà en el dia a dia de
l’àrea metropolitana de Barcelona?
S’inundaran ciutats? L’aire serà ir-
respirable? Passarà com en altres
indrets del món en els quals la si-
tuació és del tot insostenible i su-
posa morts i inestabilitat social?

INUNDACIONS
Al Pacífic, el mar ja ha engolit qui-
lòmetres i quilòmetres de terra en
països com Indonèsia o les Illes Sa-
lomó. La lenta desaparició del gel
dels casquets polars i de Groen-
làndia fa que el nivell del mar aug-
menti i posi en perill les costes de
tot el món. La pregunta és òbvia:
com es traduirà això a l’àrea me-
tropolitana? Les investigacions
del Grup Intergovernamental so-
bre el Canvi Climàtic (IPCC) apun-
ten que el més probable, d’ara fins
a finals de segle, és que el nivell del
mar Mediterrani creixi entre 70 i
80 centímetres.

José Antonio Jiménez Quin-
tana és catedràtic a la Universitat
Politècnica de Barcelona (UPC) i
ha estudiat l’efecte que l’augment
del nivell del mar tindrà sobre tota
la costa catalana. “Ara mateix, les
platges ja estan retrocedint un
metre per any”, explica el docent.

Es podria pensar que els efec-
tes de l’escalfament global faran
desaparèixer pobles o barris sen-
cers de la costa, però no és així. “En
el cas metropolità, i a diferència del
Delta de l’Ebre, la pujada del ni-
vell del mar, en realitat, només farà
retrocedir les platges”, diu Jimé-
nez. Això que d’entrada podria
semblar un alleugeriment, però, en
realitat és preocupant. “El mar ac-
tua de barrera de protecció de l’en-
tramat urbà i, per tant, en cas de
tempestes en llocs on hi ha poca
platja, com el Masnou o la Barce-
loneta, els danys poden ser molt
grans”, afirma Jiménez per afegir
que “qualsevol tempesta menor
que el Glòria ens semblarà que és
similar perquè les destrosses seran
de la mateixa magnitud”.

Tal com explica Cerdà en línies
similars, en les pròximes dècades
“el fenomen de les precipitacions
puntuals molt intenses anirà aug-
mentant i la pujada del nivell del
mar farà créixer el risc de des-
trosses en edificis o transports
per llevantades i pluges”.

Malgrat això, no tota la res-
ponsabilitat és de l’augment del
nivell del mar. “Soc molt reticent
a parlar de canvi climàtic, perquè
em sembla una forma de res-
ponsabilitzar el clima de coses
que tenen a veure amb l’acció
humana”, considera Jiménez.
De fet, segons el seu parer, el que
passa a la costa metropolitana té
més relació amb totes les inter-
vencions urbanístiques que s’han
fet durant dècades al litoral que
no pas amb el nivell del mar.

“Per una banda, els rius s’han
modificat i ja no porten sedi-
ments per regenerar les platges
i, per l’altra, a l’àrea metropoli-
tana hem construït a primera lí-
nia de mar i hem eliminat les
platges que ens protegien”, ex-
plica el catedràtic de la UPC. Així,
l’augment del nivell del mar no-
més aprofundeix en una situació
que pot fer que, si no hi ha ac-
cions concretes per evitar-ho, la
vida humana a davant de la cos-
ta sigui molt difícil.

Però encara podria ser pitjor,
ja que la predicció de l’IPCC ens
parla de l’escenari més probable,
no del més extrem. En el cas que
el mar creixi dos metres com di-
uen els models matemàtics més
catastròfics, es podria inundar el
Delta del Llobregat i l’aeroport es-
taria en risc. “No podem saber
com serà, perquè parlem d’una
previsió”, diu Jiménez. De fet, les
recents fugues dels gasoductes
Nord Stream al mar Bàltic han su-
posat l’emissió de milers de tones

de metà a l’atmosfera, que han ac-
celerat l’escalfament global.

ALTES TEMPERATURES 
El passat mes de juliol, 180 per-
sones van morir a Catalunya a
conseqüència de l’onada de calor.
A tot l’Estat van ser quasi 2.200.
Tots els registres apunten que, tant
a Barcelona com a la seva rodalia,
el nombre d’onades de calor, és a
dir quan les temperatures superen
durant tres dies consecutius els 33
graus, augmentaran. En aquest

L’augment del nivell del mar farà que les tempestes produeixin més destrosses a les costes metropolitanes. Foto: Jordi Pujolar/ACN

El canvi climàtic és una realitat ineludible. Parlem amb experts de diferents
camps i ens preguntem com es viurà a la metròpoli aquesta situació que afecta
tot el món. Tindrem més inundacions per la pujada del nivell del mar? Quants
graus augmentarà la temperatura? Hi haurà més morts per contaminació? 

Una crisi climàtica 
a la metropolitana
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n L’Albert fa poc temps que ha pres
la determinació de marxar de Barce-
lona amb la seva parella. Feia temps
que la idea li rondava pel cap i, final-
ment, ha trobat una casa a la Garrot-
xa. Són molts els motius que l’han fet
decidir a deixar la ciutat on ha viscut
tota la seva vida, i entre aquests hi ha
la situació d’emergència climàtica de
la capital catalana. “Aposto per un
lloc on, si el món se'n va cap al col·lap-
se, pugui tenir algunes eines de su-
pervivència”, explica aquest jove ar-
quitecte i també escultor. “No vull ha-
ver de dependre de si hi ha menjar al

supermercat o de passar fred en fun-
ció de quan em tallaran el gas”, afe-
geix. Afirma que no és un hippie i que
no es vol “desenganxar del món”,
però assenyala que vol tenir “sobira-
nia”. Tenir llenya o tenir un hort. “En
una ciutat és impossible, per molts
horts urbans que hi hagi”, sentencia.

Com ell, cada vegada hi ha més
gent que marxa de la ciutat per estar
en contacte amb la natura. De fet,
des de la pandèmia, Barcelona ha
perdut habitants. Malgrat això, enca-
ra és una minoria la que pot perme-
tre’s el canvi per esquivar els incon-
venients de viure en una ciutat. De
fet, la crisi climàtica, com en tants al-
tres temes, té un fort biaix de classe i

de gènere. Així ho apunta Blanca Val-
divia, del col·lectiu d’investigació ur-
banística Punt 6, quan assenyala que
“la crisi climàtica té un impacte més
fort sobre la gent gran, la infància i
les dones, perquè són qui més temps
passa a l’espai públic” i, per tant, qui
més patirà les altes temperatures o
l’efecte de la contaminació.

D’altra banda, tal com afirma l’am-
bientòleg Marc Cerdà, les classes po-
pulars patiran més el canvi climàtic.
“Serà, sobretot, en les onades de ca-
lor, ja que els barris amb rendes més
baixes tenen menys capacitat d’adap-

tar els edificis”, diu. Segons l’AMB,
mentre que a Sant Adrià o a Badia els
immobles en un estat deficient són
més del 17%, a Tiana, Sant Cugat o
Sant Just ronden el 5%. Així, per com-
batre el fred o la calor extrema, les fa-
mílies de rendes baixes hauran d’uti-
litzar sistemes que gasten molta en-
ergia. “En un context en què augmen-
ta el preu dels subministraments, les
classes populars encara es veuran
més empobrides”, considera Cerdà.

Fet i fet, podria acabar-se creant
una classe benestant fora de les ciutats
i una de vulnerable que hi visqui. Com
si fos una pel·lícula distòpica on els rics
s’aïllen en ciutats residencials i els po-
bres viuen en presons de formigó.   

Anirà per classes

sentit, la pitjor part se l’endurà la
capital, ja que és la ciutat que pa-
teix més l’anomenat efecte illa de
calor. Ens referim a l’acumulació
de calor per la gran quantitat de
formigó que hi ha. Així, ara es pro-
dueix una onada de calor cada
quatre anys a Barcelona, però el
2100, en el pitjor dels escenaris
podrien ser entre quatre i cinc
anuals i en el millor, dues.

Des de l’Agència de Salut Pú-
blica de Barcelona (ASPB) apunten
que aquesta situació no es produ-
irà a tots els indrets de la ciutat de
la mateixa manera. Si actualment
als districtes de Sant Martí o de Ciu-
tat Vella les temperatures màximes
en tot un any se situen lleugera-
ment per sobre dels 38 graus, el
2100 podrien arribar a superar els
43 (escenari benevolent) o els 47,5
graus (escenari crític). Això no vol
dir que tots els barris es vegin
afectats de la mateixa manera pel
que fa a les morts per temperatu-
res elevades. En el cas més extrem,
la Dreta de l’Eixample, per cada
grau que augmenta la temperatu-
ra a l’estiu, el risc de mortalitat creix
un 11%, cosa que suposa al voltant
de 21 morts l’any a causa de tem-
peratures elevades. A la Vila de Grà-
cia seran 19 persones, a Vallvidre-
ra cap i a la Barceloneta, tot i ser de
les zones amb un augment de les

temperatures més gran, per l’efec-
te del mar les morts no seran tan-
tes. Segons l’ASPB, les defuncions
per onades de calor tenen a veure
amb diversos factors, com “el per-
centatge d’habitatges antics i que,
per tant, no aïllen bé de la calor, el
percentatge de treballadors ma-
nuals, és a dir la població amb me-
nys renda, i el nombre d’espais
verds que hi ha en un indret”.

Les males notícies no acaben
aquí pel que fa a l’augment de les
temperatures. “Les onades de ca-
lor, cada vegada més freqüents i
llargues, faran créixer les neces-
sitats futures d’aigua a l’espai pú-
blic”, afirmen des de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB).
De fet, les pluges a la capital ca-
talana podrien minvar entre un 14
i un 26% el 2100. “Consumim
molta aigua del Ter Llobregat i po-
ques ciutats metropolitanes tenen
un pla per canviar aquesta dinà-
mica”, afirma Cerdà. “En un con-
text en què augmenta la sequera,
hauríem de ser molt més proac-
tius en la recaptació, reutilització
i depuració d’aigües”, afegeix.

Encara més contundent es
mostra Pep Puig, exdiputat de
Junts per Catalunya i cofundador
d’Ecotècnia i d’Ecoserveis. “Estem
abocats a una crisi de subminis-
traments tant d’aigua com d’ali-

“A finals de segle, 
la manca de platges 
farà que un temporal 
amb menor intensitat 
afecti les ciutats 
amb el mateix grau 
de destrosses 
que el Glòria”

ments”, afirma. L’àrea metropo-
litana és molt dependent dels ter-
ritoris no urbans de Catalunya, i
en un context d’emergència ge-
neralitzada es podria quedar aïlla-
da de la resta del territori.

Per acabar, les altes tempe-
ratures també podrien derivar cap
a un augment del risc d’incendis.
Des de fa anys els experts alerten
d’un nou fenomen que té els
Bombers catalans atemorits. Són
els anomenats megaincendis, que
es produeixen quan hi ha tem-
peratures de més de 30 graus,
vents superiors als 30 quilòmetres
per hora i humitat per sota del
30%. Tal com ha explicat en re-
iterades ocasions el cap de l’Àrea
del Grup de Recolzament d'Ac-
tuacions Forestals  (GRAF) dels
Bombers de la Generalitat, Marc
Castellnou, aquests focs podrien
fer que Collserola sencera cremés
en menys de vuit hores. Actual-
ment, l’AMB treballa en un pla
per minimitzar el risc d’incendis
al pulmó verd de la metròpoli.

CONTAMINACIÓ
L’última de les derivades metro-
politanes pel que fa al canvi cli-
màtic és el nombre de morts re-
lacionades amb la contaminació. 

Els estudis de l’ASPB calculen
que entre el 2018 i el 2019 es van

produir al voltant de 1.000 morts
a Barcelona relacionades amb la
contaminació. Aquesta xifra re-
presenta el 7% de les morts anu-
als a la ciutat. Des de l’Institut de
Salut Global de Barcelona (IS-
Global) afirmen que, en el marc
metropolità, la contaminació pro-
voca més de 3.700 morts anuals
que podrien arribar a les 4.000 si
no es compleixen les recomana-
cions de l’OMS pel que fa a la con-
taminació produïda, sobretot,
pels vehicles privats.

Amb tot, val a dir que des de
les administracions s’estan duent
a terme plans per evitar totes les
situacions de les quals hem parlat.
L’Ajuntament de Barcelona, per
exemple, treballa en el Pla Clima,
que contempla la creació d’espais
verds, la reducció del trànsit pri-
vat, la millora de l’eficiència dels
edificis o la generació d’energia als
terrats amb plaques solars. 

Tanmateix, són plans per
pal·liar els efectes del canvi climà-
tic. Com diu Jiménez, “ara ja es trac-
ta d’adaptar-se a una realitat més
que de combatre-la”. Perquè el fu-
tur ja és aquí. 

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El 2100, en el pitjor 
dels escenaris, 
les temperatures
màximes a l’estiu
podrien enfilar-se per
sobre dels 47,5 graus
en alguns barris 
de Barcelona

Els edificis en un estat més deficient els trobem 
als municipis més vulnerables de la metròpoli, 

i són els que pitjor poden combatre la crisi climàtica
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Coreixample reivindica 
la castanyada per fer barri

COMERÇ4L’associació de co-
merciants de la Dreta de l’Ei-
xample, Coreixample, celebrarà la
castanyada demà i divendres, 27
i 28 d’octubre. La intenció de
l’entitat és “reivindicar la casta-
nyada com a festa popular i nexe
d’unió entre el comerç i el barri”. 

Gràcies a la col·laboració en-
tre Coreixample i l’escola asso-
ciada MDP Bailèn, el barri comp-
tarà amb dues parades de pape-
rines de castanyes: una al 317 del
carrer Aragó, cantonada amb
Girona, i una altra a l’escola, si-
tuada al número 38 del carrer

Bailèn. Totes les persones que
comprin als establiments asso-
ciats a Coreixample al llarg d’a-
questa setmana rebran un ti-
quet que podran bescanviar per
una paperina gratuïta en els dos
punts esmentats. El repartiment
de tiquets als comerços es farà
fins a exhaurir existències.

Els clients que vulguin recollir
les seves castanyes aquest dijous
ho hauran de fer a Aragó, 317,
mentre que els que ho vulguin fer
divendres hauran d’anar a Bailèn,
38. L’horari de tots dos llocs serà
de deu del matí a sis de la tarda.

PATRIMONI4Les obres de la
superilla de l’Eixample conti-
nuen deixant al descobert tresors
amagats del passat de la ciutat.
Després de l’aparició de les vies
de l’antic tramvia i de les velles
llambordes, els operaris han
trobat a la Dreta de l’Eixample
les restes d’una masia que podria
datar del segle XVII o XVIII. La
troballa s’ha fet al carrer Girona,
a la seva confluència amb l’a-
vinguda Diagonal.

Tal com ha informat l’Ajun-
tament, es tracta de “diverses es-
tructures que per ara s’inter-

preten com a part d’una masia”.
També ha detallat que els ele-
ments de ceràmica que s’hi han
trobat podrien ser dels segles
XVI o XVII. A més, l’edifici està

documentat des del segle XIX.
Concretament, apareix al plànol
francèsLever-nivelé de la Place
de Barcelone (1823-1827), se-
gons el consistori.

QUÈ SE’N FARÀ?
L’Ajuntament ha explicat que, de
moment, “s’estan fent els treballs
d’excavació i documentació de

les restes arqueològiques” tro-
bades. El següent pas a seguir
serà “elaborar un informe de
tractament de restes”, que es farà
arribar al Departament de Cul-
tura de la Generalitat. Amb
aquest informe, se sol·licitarà a
la conselleria “l’autorització de
desmuntatge de les restes en el
marc de l’execució de l’obra”.

L’antiga masia, a la confluència de Girona amb Diagonal. Foto: Línia Eixample

Apareixen les restes d’una
masia a les obres de la superilla

Hi haurà dues parades amb paperines de castanyes al barri. Foto: Pexels

Joventut | La Dreixa celebra el cinquè aniversari
El Casal de Joves La Dreixa va celebrar dissabte passat el seu cinquè

aniversari amb una jornada que va comptar amb un mercat de segona mà,
un dinar popular, jocs, tallers i molta música. La festa va ser tot un èxit. 

L’edifici que ha sortit 
al descobert al carrer
Girona podria datar 
del segle XVII o XVIII 
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Durant la pitjor etapa de la pan-
dèmia, Nuria Hernández no po-
dia deixar de pensar en la seva
mare. La Conchi, com tantes al-
tres persones grans, s’havia ha-
gut de confinar tota sola en un
moment carregat d’incertesa i
por. “Me’n recordava molt d’ella
i de tota la gent gran, que ho es-
tava passant molt malament”,
diu Hernández, treballadora so-
cial i tècnica de barri a la Dreta
de l’Eixample. Alhora, veia amb
preocupació les notícies de la ter-
rible situació a les residències,
que omplia titulars i minuts a
tots els mitjans. De tota aques-
ta barreja d’emocions, en va sor-
tir un llibre: Conchi-19 (Editorial
Samarcanda, 2022).

“Em venia de gust parlar de
la meva mare i de la meva famí-
lia en general, però també de la
covid”, explica Hernández, que
així ho va fer. D’aquesta mane-
ra, l’autora va dedicar la qua-
rantena a escriure una novel·la
que combina “una part molt au-

tobiogràfica i real” amb una
bona dosi de ficció. 

UNA HISTÒRIA FAMILIAR
Les protagonistes del llibre es di-
uen Conchi, Nuria i Clàudia. Es
tracta de personatges reals:
“Conchi i Clàudia són els noms
de la meva mare i la meva filla”,
resol Nuria Hernández, per si en
quedava algun dubte. També,
com en la vida real, totes tres vi-
uen a Castellbisbal (Vallès Occi-
dental) i la Nuria treballa a la
Dreta de l’Eixample. 

A les primeres pàgines de la
novel·la, que encara no se centren
en la pandèmia, es repassa la his-
tòria vital de la Conchi. “És un ho-
menatge a ella i a totes les Conc-
his, que han lluitat per obrir-nos
camí a les filles i a les netes per-
què puguem viure empodera-
des i lliures”, defensa l’escripto-
ra. Lamenta que elles, les dones
grans, “van haver de renunciar a
moltes coses per l’època que els
va tocar viure” i creu que ara es
mereixen un reconeixement.

UNA HISTÒRIA COL·LECTIVA
Ara bé, a la novel·la hi ha petites
diferències amb la realitat. Per

exemple, la Nuria del llibre tam-
bé és treballadora social, però ho
és d’una residència de la Dreta de
l’Eixample. “Volia que es veiés la
importància d’aquesta professió
i alhora plasmar el dia a dia a les
residències en aquell moment”,
recorda, motiu pel qual va par-
lar amb treballadores de gerià-
trics i personal sanitari.

A la presentació del llibre,
que es va fer el 18 d’octubre a la Bi-
blioteca Sofia Barat, hi van assis-
tir metges dels CAP Comte Bor-
rell i Casanova. Li van dir a l’au-

tora que la novel·la els havia aju-
dat a pair l’època de la pandèmia,
que havien deixat apartada en els
seus caps per evitar reviure-la. En
la mateixa línia, una veïna li va
confessar que l’havia transportat
a aquells dies al barri, amb les
campanes de la basílica de la
Concepció trencant el silenci se-
pulcral que regnava al carrer.

UNA HISTÒRIA D’ESPERANÇA
“Al llibre hi ha pandèmia, mort
i soledat, però també hi ha es-
perança”, assegura Hernández.

En aquest sentit, Conchi-19 de-
mostra que “la gent gran encara
pot tenir somnis i reptes”, com el
d’aprendre a fer servir el mòbil.
De fet, a la portada de la novel·la
apareix la Conchi, la de veritat,
mirant el seu smartphone i a
dins es relata com la seva neta la
va ensenyar a entendre’l. 

“Cuidem i gaudim les mares i
les àvies mentre hi siguin. Aquest
seria el missatge”, resumeix Her-
nández sobre un llibre que, per
cert, acaba amb la Nuria comen-
çant a escriure una novel·la.

Anna Utiel
DRETA DE L’EIXAMPLE

Dues imatges de la presentació del llibre ‘Conchi-19’, a la Biblioteca Sofia Barat. Fotos cedides

“Unhomenatgea totes lesConchis”
» ‘Conchi-19’ és el llibre de Nuria Hernández, treballadora social i tècnica de barri a la Dreta de l’Eixample
» L’autora recorda la pitjor etapa de la pandèmia a través de l’experiència de la seva mare i la seva pròpia
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Una diada per celebrar els 20
anys dels castellers del barri

CULTURA4Els Castellers de la
Sagrada Família van celebrar
diumenge passat el seu vintè
aniversari de la millor manera
possible: amb una diada caste-
llera. Va ser al carrer Marina, da-
vant de la Sagrada Família, i
acompanyats de dues colles, els
Castellers de la Vila de Gràcia i
els Castellers de Terrassa.

Un dia abans d’aquesta cita,
dissabte al vespre, la colla del bar-
ri va celebrar les anomenades
vesprades, fent un pilar davant de
cada establiment que els ha donat
suport en aquestes dues dècades:

el forn de pa Puiggròs, el restau-
rant Sagradas Tapas, la botiga
d’empanades La Panada i el res-
taurant i la botiga del Grup Firo.

UN ENSURT LLEU
Durant la diada de diumenge hi
va haver un accident lleu entre els
Castellers de la Vila de Gràcia.
Vuit membres de l’entitat van ser
traslladats als hospitals de Sant
Pau i Dos de Maig “per preven-
ció”, tal com van dir des de la co-
lla amfitriona. Totes dues colles
lamenten “l’alarmisme” que, se-
gons ells, van crear els mitjans.

HISTÒRIA4“Me’n vaig a matar
feixistes perquè algú ha de fer-ho”.
És el que li va dir l’escriptor bri-
tànic George Orwell al seu col·lega
Henry Miller quan el va visitar a
París poc abans de viatjar a Es-
panya per combatre en la Guerra
Civil. Va arribar a Barcelona el Na-
dal del 1936, es va fer milicià del
Partit Obrer d’Unificació Marxis-
ta (POUM) i es va sumar al Front
d’Aragó. El 20 de maig de 1937,
una bala li va entrar pel coll i li va
sortir per l’esquena. Va esquivar la
mort per uns mil·límetres. Després
que li salvessin la vida en algun
hospital aragonès, Orwell va ser
traslladat a l’Hospital de Sant
Pau, que aleshores es deia Hos-
pital General de Catalunya. 

L’estada d’Orwell al Sant Pau
va ser el tema de la conferència
que es va fer dilluns a l’Ateneu El
Poblet, organitzada per la Co-
missió Memòria Històrica El Po-
blet i que va reunir un centenar
de persones. Va anar a càrrec de
Carmen Pérez, veïna del barri, pe-
riodista i metgessa jubilada, que
va treballar durant anys a l’em-

blemàtic hospital. Especialitzada
en història de la medicina, Pérez
es va adonar, mentre llegia Ho-
menatge a Catalunya, que Or-
well havia estat ingressat en
aquest centre i va decidir estirar
el fil. Va consultar l’Arxiu Histò-
ric Nacional, la biblioteca del
Pavelló de la República i, per
descomptat, l’arxiu de l’Hospital
de Sant Pau. “No hi ha cap altre
hospital a Espanya que tingui un
arxiu històric així”, afirma Pérez.

El tret que va ferir Orwell ga-
irebé li fa perdre la parla, però “a
l’Hospital de Sant Pau li van sal-
var la veu”, explica l’exmetgessa,

que detalla que el van tractar els
doctors Barraquer i Grau, fent
una feina imprescindible.

“Sabia que, després de la Gu-
erra Civil Espanyola, Orwell havia
treballat a la BBC Radio, de ma-
nera que la seva veu era molt im-
portant”, apunta Pérez. De fet, as-
segura que als arxius de la BBChi
ha documents que fan referència
a la veu d’Orwell. La investigado-
ra diu que “s’hi pot llegir que el
programa que feia estava molt bé,
però que la veu no era precisament
el millor que tenia”. Com a mínim,
la tenia. I gràcies a haver passat
per l’Hospital de Sant Pau.

Un moment de la xerrada feta dilluns. Foto cedida

Quan l’Hospital de Sant Pau va
salvar la veu de George Orwell

La diada castellera, davant de la Sagrada Família. Foto: Twitter (@paugv87)

Comerç | L’eix Gaudí Shopping celebra la seva fira
L’eix comercial Gaudí Shopping va celebrar el cap de setmana passat la
seva fira de tardor a l’avinguda Gaudí, que es va omplir de parades del

comerç de proximitat i artesans, així com d’activitats per a tota la família.
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URBANISME4La Comissió d’E-
cologia, Urbanisme, Infraes-
tructures i Mobilitat de l’Ajun-
tament va aprovar inicialment el
passat dia 18 una modificació del
Pla general metropolità (PGM)
que serà molt significativa per al
Fort Pienc. La mesura preveu “la
reordenació dels sòls situats al
costat nord del pont de Marina”,
així com “un ajust viari al carrer
de Ribes”, tal com informen des
del consistori. 

A la pràctica, això suposarà la
supervivència i la consolidació de
la Casa Groga (situada a Alí Bei,
120) com a equipament per a jo-
ves. També implica el manteni-
ment del parc de neteja que està
just a tocar d’aquest espai –tot i
que se soterrarà i s’enjardinarà
la part superior– i dels blocs de
pisos que hi ha justament al
costat, que corrien el perill de ser
enderrocats. D’altra banda, es vol
“consolidar el carrer Ribes com
a eix cívic al voltant del Mercat
del Fort Pienc”, de manera que

quedi blindada la pacificació
que s’hi ha fet. Amb tot, segons
afirma l’Ajuntament, el barri
guanyarà 945 metres quadrats
de verd.

Això, que a priori hauria de
ser una bona notícia, genera
“molts dubtes” entre el veïnat,
segons el vicepresident i res-
ponsable d’urbanisme de l’As-
sociació de Veïns del Fort Pienc,
Jordi Casanovas. “No hi ha ha-

gut la possibilitat de fer segui-
ment per part de les entitats ni
dels veïns de la modificació del
PGM. La solució final no ens
l’han explicat i no sabem com
quedarà tot plegat”, es queixa. 

Casanovas denuncia que

aquesta suposada manca de dià-
leg entre Districte i entitats veïnals
no és excepcional. “Tenim un
problema amb el Districte: hi ha
poca comunicació”, lamenta. En
aquest sentit, assenyala el fet
que l’Eixample ha tingut cinc re-
gidors en sis anys, una conjuntura
que creu que ha estat perjudicial.

El vicepresident de l’associa-
ció també qüestiona el concepte
que té l’Ajuntament de zona ver-
da. Per exemple, creu que és
“una broma” qualificar de verd
“el que s’ha fet entre el mercat i
l’estació de busos”. Considera
que “allò és una plaça dura amb
un petit espai de jocs infantils”.

CONTENTS PER LA CASA GROGA
Malgrat les crítiques, des de l’AV
sí que veuen amb bons ulls que es
protegeixi la Casa Groga. “Ens
sembla bé que s’hi faci una inver-
sió i es garanteixi un equipament
per al jovent del barri”, diu Casa-
novas, que reconeix que la situa-
ció de l’espai és “molt deficitària”.

Una reforma que genera dubtes
» S’aprova inicialment l’aprovació del Pla general metropolità que permet consolidar la Casa Groga
» L’AV celebra que es protegeixi l’equipament però lamenta la “poca comunicació” amb el Districte

Un render de com serà l’entorn de la Casa Groga en el futur. Foto: Ajuntament

Primitiva | Es ven al barri una butlleta milionària
El Fort Pienc reparteix sort... i diners. Una butlleta de la Primitiva venuda al
barri ha estat premiada amb 1,1 milions d’euros. Concretament, la butlleta
ha estat validada al número 722 de la Gran Via, tal com ha detallat betevé.

Casanovas, de l’AV Fort
Pienc, qüestiona el
concepte de zona
verda de l’Ajuntament
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Esports Bàsquet | El CB Roser visita el CB Prat
El conjunt d’Iván Faure visitarà el pròxim 5 de novembre el CB Prat, en partit

corresponent a la sisena jornada de la Copa Catalunya. El CB Roser hi arribarà després
de la victòria per 58-36 contra el TGN Bàsquet del passat dissabte 23 d’octubre.

Classificacions3a Catalana de futbol 2a de futsal Lliga EBA Copa Catalunya de bàsquet
Equip

Planadeu-Roureda
FC l’Esquerra
M.E.F. Joan Murtró
CF Sant Adrià
FC Can Buxeres
CE Olympia-Viaró

PTS

15
14
13
13
13
12

GC

5
4
4
4
6
3

GF

13
12
13
13
12
7

1.
2.
3.
4.
5.
6.

Equip

CB Tarragona
CB Valls
CB Granollers
CB Igualada
CB Roser
SESE
CB Esparreguera
CN Helios

PG

2
2
2
2
1
0
0
0

PC

277
252
291
307
283
300
301
357

PF

305
262
285
296
238
245
229
246

7.
8.
9.
10.
11.
12.
13.
14.

PG

4
4
3
3
3
3
2
2

PC

240
191
264
256
262
260
285
292

PF

301
235
243
266
280
259
279
285

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.

Equip

CB Roser
Manresa CBF
CB Prat
AB Premià
CB Samà Vilanova
CB Igualada
Joventut Les Corts
SESE

Equip

Penya Esplugues
CFS Castellón
Rubí FS
InterSala Zaragoza
CFS Eixample
CN Caldes
FS Castelldefels
FSF César Augusta

PTS

10
9
9
9
8
7
7
6

GC

4
6
11
10
3
8
7
9

GF

20
20
17
14
11
12
10
12

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.

Tot l’esport, a liniaeixample.cat

"M'encanten les pel·lícules de
por, sobretot aquelles en què no
sols veure què està passant,
com Insidious i Expediente
Warrren, perquè la imaginació
pot jugar males passades... M'a-
grada més que m'espantin quan
no m'ho espero", confessa Gi-
sela Capsir (Barcelona, 2002),
jugadora del sènior territorial i
entrenadora d'un preinfantil
femení del CB Roser.

Capsir també és membre de
Som-hi Roser, un espai del club
creat l'estiu de l'any passat "per
i per als joves" i que organitza ac-
tivitats durant la temporada per
a la gent jove del barri. La prò-
xima, com no podia ser d'una al-
tra manera, serà de por. Un
passatge del terror amb l'excu-
sa de Halloween.

Qui demà es presenti a la
Casa Groga, al carrer Alí Bei, nú-
mero 120, davant del local del
CB Roser, a partir de les 17.30
hores i fins a les 22.00, serà un

espectador o una espectadora
més que entri al Cinema Yellow
House, que després d'un any
tancat obrirà les portes amb
una jornada d'accés gratuït per
demostrar que no tenen res a
amagar. Però... Per què volen ne-
tejar la seva imatge? Perquè en
un article del diari Fort Pienc
News se'ls acusava de morts
d'espectadors. Morts que enca-
ra no han estat resoltes. És un ar-
gument trepidant.

MANTENIR EN TENSIÓ 
"Intentarem mantenir en tensió
els i les participants des del
principi amb moltes sorpreses i
girs inesperats. Qualsevol so-
roll pot ser sospitós...", anuncia
Capsir, estudiant de Disseny i
Animació i Art Digital. La ins-
cripció per a l'activitat es pot fer
a través de l'enllaç del perfil
d'Instagram de Som-hi Roser
(@somhi.roser).

A la foto que il·lustra aquest
reportatge amb altres mem-
bres del grup s’hi veu, d'es-
querra a dreta i de dalt a baix,
Emma Ballestero, Adrià Alva-
redo, Biel Palacín, Carlos Se-

gura, Roger Colomé, Biel Tor-
ruella, Pau Capdevila i l'entre-
vistada. "Hem volgut fer un ho-
menatge al nostre primer pas-
satge del terror, el de l'any pas-
sat, i per això l’Aina Franco ens
ha retratat al vestuari, l'escenari
d'aquella proposta. Els i les

participants havien de buscar i
interpretar pistes per resoldre el
misteri. En aquesta ocasió no
serà així", detalla Capsir. A la
imatge hi apareixen amb el car-
tell del passatge del terror i
amb un altre en què s'explica
l'argument de la història.

Som-hi Roser va presentar-
se oficialment fa una mica més
d'un any, el 2 d'octubre de 2021,
amb Esmorza al Pont, un es-
morzar durant els partits dels
equips mini, preinfantil, infan-
til i cadet.

L'entrevistada es defineix
com una "pivot intensa que
gaudeix, sobretot, al pal baix".
La seva prioritat com a entre-
nadora d'un preinfantil femení
del CB Roser és transmetre el
seu amor pel bàsquet perquè
"arribin a estimar aquest esport
tant com jo i després vulguin
continuar competint i jugant".

UNA MANERA DE VIURE
Al club s’hi passa, com a mínim,
cinc dies a la setmana, entre ju-
gadora, entrenadora, especta-
dora i membre de Som-hi Ro-
ser. "Ara mateix és la meva
manera de viure i la compagi-
no amb els estudis i la família.
No hi puc renunciar perquè és
l'espai on desconnectes. S'hi
reuneix una màgia que fa que
només pensis en bàsquet, amis-
tats, activitats, competició i di-
versió", confessa Capsir.

Toni Delgado
EL FORT PIENC

‘Som-hiRoser’vol fer-nospor...
» La secció de joves del CB Roser organitza demà el seu segon passatge del terror a la Casa Groga 
» “M'agrada més que m'espantin quan no m'ho espero”, confessa Gisela Capsir, membre del grup

Gisela Capsir, a la dreta, i altres membres de ‘Som-hi Roser’. Foto: Aina Franco
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Reivindicat pels romàntics com l’heroi
vertader, Satanàs de Milton simbolitza el
rebel insurgent davant la tirania. Una re-
bel·lió fracassada que condicionarà el
destí de l’home i la dona. A més d’un ho-
menatge a la bellesa de les paraules de
Milton, aquest Paraíso Perdidoés també
un homenatge a l’ofici del comediant.

Al Teatre Romea de Barcelona.

Teatre

Paraíso Perdido
Helena Tornero i Andrés Lima

Tot el que no sé de nosaltres (Kasba Mu-
sic, 2022) és el títol del primer disc de Na-
vet, el nou grup format pels components
de The Pinker Tones. L’àlbum inclou vuit
cançons, totes elles en català, i barreja tres
estils: pop, rock i folk. Segons la disco-
gràfica, la nova formació “és delicadesa,
dedicació, emoció i moltes coses més,
però per sobre de tot Navet és música”.

Música

És estiu en un petit poble del sud-est
d’Espanya. Una tempesta amenaça de
tornar a desbordar el riu que el traves-
sa. Una antiga creença popular afirma
que algunes dones estan predestinades
a desaparèixer amb cada nova inunda-
ció perquè tenen “l’aigua a dins”. L’Ana viu
amb la mare i l’àvia en una casa que la
resta del poble es mira amb suspicàcia.

Pelis i sèries

El agua
Elena López Riera

Tot el que no sé de nosaltres
Navet

L’exposició de ‘Crims’
Un dels fenòmens audiovisuals dels últims anys a casa

nostra s’ha convertit en una exposició. El Palau Robert de
Barcelona acull del 26 d’octubre al 10 d’abril Crims l’exposi-
ció, una experiència immersiva que s’endinsa en els casos

narrats a l’exitós programa de TV3 i Catalunya Ràdio. Carles
Porta, presentador i creador del format, assegura que “en
aquesta exposició es parla de víctimes d’assassins i d’in-
vestigadors”. Precisament, la reconeixible veu de Porta es

podrà sentir al llarg de l’exposició, així com la d’alguns pro-
tagonistes de les històries reals que han farcit el programa.

És d’aquelles persones que difícilment poden pas-
sar desapercebudes, però ha aconseguit fer una vi-
sita llampec secreta a Barcelona. Leonardo DiCaprio

(Los Angeles, 1974) va ser a la capital catalana la
setmana del 17 d’octubre, tot i que la notícia no va
transcendir fins al dia 24. En la seva estada sorpresa
a Barcelona, va visitar, com no podia ser d’una altra
manera, la Sagrada Família, però també altres llocs
més inesperats. Per exemple, la parada que ha pro-
vocat més comentaris a les xarxes socials ha estat la
de la botiga El Rei de la Màgia. Aquest històric esta-

bliment és al número 11 del carrer Princesa i, se-
gons els propietaris, és “la botiga de màgia més an-
tiga del món”. En aquest espai, DiCaprio va gaudir
d’un espectacle privat de l’il·lusionista Pere Rafart.
El propietari del local, Pau Martínez, ha explicat a

betevé que els van avisar de la visita de l’estrella 
només mitja hora abans que arribés.

L E O N A R D O  D I C A P R I OQUI ÉS?
ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

Ser un dels grans actors de Hollywood
Va guanyar l’Oscar al millor actor l’any 2016 

Famosos

Visitar Barcelona
Va gaudir d’un xou privat en una històrica botiga de màgia

Rebombori
La visita ha causat sorpresa i ha generat molts comentaris

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Gaia neix en una família pobra ofega-
da de problemes: la mare, l’Antònia, llui-
tadora i orgullosa, de caràcter fort i in-
transigent, té cura tota sola del marit dis-
capacitat i dels quatre fills, el primer dels
quals va tenir d’adolescent. La Gaia, pèl-
roja i rabiüda com la mare, desconfiada
i cruel, creix enfrontant-se a un món que
no té res per oferir-li ni l’acceptarà mai.

Llibres

L’aigua del llac no és mai dolça
Giulia Caminito

|Mount & Blade II
Acció, rol i diplomàcia es barregen en aquesta preqüela de la saga

Mount & Blade. Disponible per a PC, PS 4 i 5, Xbox Series X/S i Xbox One. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

REGULARITAT

A banda d’evitar substàncies excitants com el cafè, 
l’alcohol o el tabac, és recomanable un sopar lleuger

XARXES

DIETA

E S T I L S  D E  V I D A

i TRASTORNS DEL SON

Si aquests dies no dormiu gaire bé potser és per culpa de la
tardor. Només potser. La disminució de les hores solars, la
tornada a la rutina i els canvis en el ritme de vida provo-

quen alteracions transitòries en el son. Tingueu en compte que
amb el canvi horari hem passat de dotze hores de sol a l’estiu a
un màxim de nou. Aquest fet per si mateix ja pot alterar el ritme
biològic i provocar-nos insomni.   

Més enllà dels problemes neurològics que podria causar
dormir menys hores de les necessàries, l’insomni té moltes al-
tres conseqüències. El cansament, la disminució del rendiment
intel·lectual o el mal de cap son símptomes habituals de falta de
son i ens provoquen irritabilitat, problemes de concentració i
fins i tot augmenten el risc de patir malalties cardiovasculars. 

Tot i que les dificultats per agafar el son i mantenir-lo poden
ser transitòries, o estacionals, és important esbrinar si hi ha al-
gun factor causant. En aquest cas, cal demanar ajuda especialit-
zada. Però, en la majoria d’ocasions, l’insomni és conseqüència
d’una manca d’higiene del son, i per corregir-ho hem d’establir
unes pautes que ens permetin descansar correctament.     

La tardor provoca insomni

Per a una bona higiene del son és vital anar-se’n 
al llit i llevar-se sempre a la mateixa hora 

Les claus

Les xarxes socials ens sobreexciten: cal que aparquem 
el telèfon mòbil una hora abans d’anar a dormir    

Un bon descans demana un ambient propici: 
silenci, colors relaxants i una temperatura adequada 
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